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گفــت و گـــو

خــــبر
تشدید اختلافات در مجلس بر سر 

شفافیت آرای نمایندگان
شفاف شود، امنیت نداریم!

آرمان ملی: نمایندگان مجلس در حالی 
طی روزهای آینده برای ترکیب جدید هیات 
رئیسه در سال سوم تصمیم خواهند گرفت که 
طی دو سال گذشته از عمر مجلس یازدهم، 
چند طرح حاشیه ساز هنوز به سرانجام 
قانون شفافیت بخصوص  نرسیده اند که 
شفافیت آرای نمایندگان و اصلاح قانون 
انتخابات ازجمله آنهاست. تسنیم نوشت: 
تاکنون نمایندگان بسیاری در این موارد 
اظهار نظر کردند و وعده و وعیدهای داده 
شده خصوصا در مسئله شفافیت آرا بخش 
زیادی از جامعه را بر روی این موضوع حساس 
کرده است که بالاخره تکلیف این مهم ترین 
وعده مجلس یازدهم چه خواهد شد.محمد 
صفری، نایب رئیس کمیسیون شوراها و امور 
داخلی مجلس به تشریح برخی از این موارد 

پرداخته است. 
 از چند ماه گذشته بحث اصلاح 
قانون انتخابات شوراها و مجلس در 
کمیسیون امور داخلی و شوراها مطرح 
شده است، آخرین وضعیت بررسی ها 
درباره این موضوعات به کجا رسیده 

است؟
با توجه به تجربیاتی که در امر برگزاری 
انتخابات های متعدد در کشور داریم و با توجه 
به شرایطی که در جامعه به وجود می آید 
می توانیم از تجربیات به دست آمده استفاده 
کنیم و موانع  و آسیب هایی که وجود دارند را 
در قالب اصلاح قانون مرتفع کنیم. تاکنون 6 
انتخابات شوراها، 11 دوره انتخابات مجلس 
و 13 دوره انتخابات ریاست جمهوری در 
کشور برگزار شده است که همه آنها تجربیات 
گرانبهایی را در اختیار ما قرار داده است، 
به رغم اینکه در ادوار گذشته مجلس نسبت به 
اصلاح قانون انتخابات حساسیت هایی وجود 
داشت اما این دل نگرانی ها از کف جامعه به 

دست می آید که باید آنها را برطرف کنیم. 
 اخیراً طرح شفافیت قوای سه گانه 
و سایر نهادها در کمیسیون شوراها 
صحن  به  نظر  اعلام  برای  و  بررسی 
مجلس فرستاده شد که مواردی از آن 
هم به تصویب رسید و برخی موارد هم 
باقی مانده است. برخی از نمایندگان 
اعتقاد داشتند که نباید این طرح به 
کمیسیون شوراها ارجاع داده می شد 
و باید در کمیسیون تدوین آیین نامه 
مورد بررسی قرار می گرفت. چرا این 

اتفاق افتاد؟
بنده هم خیلی متوجه نشدم که چرا 
این طرح به کمیسیون شوراها ارجاع داده 
شد. قرار بر این بود این طرح به کمیسیون 

آیین نامه داخلی مجلس ارجاع داده شود. 
 منتقدان این طرح معتقد بودند 
چون مجلس نمی توانست شفافیت را از 
خودش شروع کند توپ را به زمین قوای 

دیگر و سایر نهادها انداخت. 
با این حرف موافق نیستم. چون هیچ 
نهادی مانند مجلس در جمهوری اسلامی 
شفاف نیست. همه کارت ویژه دارند و در 
صحن مجلس و کمیسیون ها تردد می کنند، 
روزانه 100 دوربین بالای سر نمایندگان 
مجلس است، خبرنگاران از موبایل نمایندگان 
عکس می گیرند و روی آن زوم می کنند. 
حتی موبایل نمایندگان شفاف است. در 
کمیسیون ها هم همه چیز مشخص است. یک 
چیز می ماند آن هم رای نماینده است. ولی آیا 
تنها مجلس موظف به شفاف شدن است؟ 
اگر بحث قانون است و می خواهیم شفافیت 
را تبدیل به قانون کنیم، باید قانون جامع 
بنویسیم.  شما الان می توانید به راحتی به نهاد 
ریاست جمهوری بروید؟ قطعا نمی توانید اما 
خیلی از مردم می توانند به راحتی به مجلس 
بیایند و با نمایندگان دیدار داشته باشند. در 
شفافیت فقط باید پیوست امنیتی را رعایت 
کنیم. این بخش تنها 5 درصد اطلاعات است 
و مابقی 95 درصد را می توانیم در اختیار مردم 
قرار دهیم و مشکلی نیست. البته در بخش 
شفافیت باید فضای جامعه را هم در نظر 
گرفت. بنده به عنوان یک نماینده ممکن است 
درباره طرح یا لایحه ای رای مثبت یا منفی 
بدهم، آیا تضمینی وجود دارد که امنیت بنده 
در جامعه تامین شود؟ خیر،  الان زن و بچه 
بنده کجا زندگی می کنند؟ در شهرستان. 
بنده آمدم به یک طرح رای دادم، شما چه 
ضمانتی می دهید که حاکمیت، امنیت بنده 

یا خانواده بنده را تامین کند؟ 
چه  طرح  این  تکلیف  بالاخره   

می شود؟
چند روز پیش بحثی در مجلس انجام شد 
که این طرح هم در قالب همین شفافیت قوای 
سه گانه گنجانده شود، البته بر سر این موضوع 
اختلافات شدیدی در مجلس وجود دارد که 

باید حل شود.. 
 چه ضمانت هایی برای اجرایی شدن 
شفافیت در دستگاه ها در نظر گرفته 

شده است؟
این موضوع اگر به قانون تبدیل شود، هر 
فرد یا نهادی از آن تخلف کند قطعاً با آن 
برخورد می شود. پس از تصویب قانون و در 
زمان اجرایی آن، همه قوا مکلف هستند 
سامانه ای را تعبیه کنند و اطلاعات لازم را 
برروی این سامانه بارگذاری کنند که در 

دسترس عموم قرار گیرد.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: از هر سو تلاش 
می کنند تا نامی از اصلاح طلبان و اعتدالیون در 
دستاوردهای کشور باقی نماند که یک نمونه آن برجام 
است. کمتر شخصی است که نداندبرجام در دولت 
روحانی امضا و پیشرفت کرد . پس از این دولت هم علی 
باقری و دیپلمات های دولت رئیسی سعی کردندبرجام 
را به نتیجه برسانند و مذاکرات لازم انجام شود اما در 
این میان برخی که ظاهرا نه حامی دولت روحانی و نه 
حامی دولت رئیسی هستند تلاش خود را معطوف 
به ناامید کردن مردم کرده اند. آنها بر آتش نارضایتی 
مردم از وضعیت اقتصادی می دمند و سعی دارند به 
ایجاد شکاف در جامعه بپردازند مانند کیهان که دیروز 
نوشت:» طرح دولت برای اصلاح نظام پرداخت یارانه، 
واکنش های مختلفی را برانگیخته است اما در این میان 
شاید از همه جالب تر و قابل توجه تر، واکنش کسانی 
است که کمتر با ملاک و معیارهای اقتصادی سراغ این 
طرح رفته و صرفاً آن را از دریچه سیاسی و البته از نوع 
خاص آن، می بینند. این طیف خاص حامی اصلی دولت 
پیشین بودند و حداقل از منظر سیاسی رقیب- مخالف 
دولت سیزدهم محسوب می شوند، یک گزاره مشترک 
را مطرح می کنند؛ طرح دولت گره ای از مشکلات 
اقتصادی و مردم باز نمی کند و تنها راه چاره سازش در 
سیاست خارجی - با اسم رمز »احیای برجام«- است. 
برخی از این مطالب و مواضع از این دست هستند؛ 
»اگر برجام به سرانجام نرسد و فرو بپاشد در آن زمان 
فروپاشی در اتاق عمل جراحی اقتصادی دور از انتظار 
نخواهد بود!«، »به دلیل فشارهای اقتصادی موجود و 
عدم تحقق زمینه هایی چون برجام، نه جامعه نشانه ای 
از آمادگی و همراهی با این تصمیم نشان می دهد 
و...«، »پاسخ به حل مسئله امروزِ اقتصاد ایران را نباید 
در دانش اقتصادی دنبال کرد. متأسفانه امید به حل 
مسائل اقتصادی امروز ایران را باید در میدان سیاست 
جست وجو کرد که راه آن نیز باز نیست.«، »نتیجه 
یک سال فرصت سوزی در احیای برجام - که مقصر 
اصلی آن مجلس انقلابی و حذف کنندگان مردم در 
انتخابات 1400 هستند- احیای کالابرگ )بخوانید 
 FATF کوپن( است.«، »جراحی بدون حل برجام و
بسیار خطرناک است«،  و... اینها تنها چند نمونه از 
این گونه مواضع و مطالب است.« همچنین تصریح کرده 
که برجام برای مدعیان اصلاحات، به قول مولوی آن بت 
عیاری است که هر لحظه به شکلی درمی آید. در دوره 
مذاکرات آب خوردن مردم هم به آن پیوند می خورد. 
وقتی مردم مطالبه میوه اش را کنند، باغ سیب و گلابی 
می شود که فعلا باید منتظر محصول ماند و عجله نکرد. 

وقتی هم تقش درآمد می گویند مگر هدف برجام 
اقتصادی بود؟ چه کشکی چه پشمی؟ حال چند سالی 
گذشته و مردم زیر فشار آوار تدابیر هشت ساله حضرات 
هستند و گمان می کنند بار دیگر وقت آن شده و که 
این شغال را در خم رنگرزی فرو و به جای »طاووس 
علیین« به مردم قالب کنند. فارغ از اینکه این شغال 

دیگر پشمی ندارد.
 تضعیف روحیه مردم به چه قیمتی؟

تضعیف و حذف اعتماد مردم؛ امری است که 
دلواپسان مهارت خاصی در آن دارند و اگر بگوییم در 
این امر استاد هستند سخنی به گزافه نگفته ایم. چه 
اینکه در شرایط خاص و ویژه اقتصادی و معیشتی 
که مردم در آن قرار گرفته اند و قاطبه کارشناسان و 
تحلیلگران بر این نظرند که مهم  ترین راه برای برون رفت 
از این شرایط از سرگیری مذاکرات، احیای برجام و در 
نهایت رسیدن به توافق است؛ اما در همین حال برخی 
ادعاها و اظهار نظرها از سوی دلواپسان و رسانه  های 
منتسب به آنها موجبات سلب و حذف اعتماد مردم را 
رقم زده است. امری که همانطور که گفته شد دلواپسان 
در آن استاد هستند و به خوبی آن را انجام می دهند. 
واقعیت امر بر آن است که احیای برجام همچون دولت 
دوازدهم در دولت سیزدهم نیز با قوت و قدرت پیگیری 
می شود و مسئولان از رئیس جمهور گرفته تا دستگاه 
دیپلماسی و... به شایستگی احیای این توافق را پیگیری 
و رصد می کنند. نکته اینجا است که اتفاقا دلواپسان فکر 
نمی کردند که دولت رئیسی بخواهد برجام را دنبال 
کند و در فکر خود به دنبال فروپاشی آن بودند. اما 
حال که دولت نیز مقتدرانه در پی احیای  برجام است 
این رویکرد دولت به مذاقشان خوش نیامده و آن را بر 
نمی تابند. جالب اینکه دلواپسانی که تا دیروز روحانی  

و مردان دیپلماتش را به واسطه پیگیری برجام مورد 
شماتت  و تخطئه قرار می دادند امروز همان رویکرد را 
در قبال دولت انقلابی رئیسی نیز اجرا می کنند  و مردان 
دستگاه دیپلماسی را مورد هجمه قرار می دهند که در 
نوع خود جای تامل دارد.  قدر مسلم این نوع رویکرد 
دلواپسانه به جز کوبیدن میخ بر اعتماد مردم  و از بین 
بردن این اعتماد دستاورد دیگری نخواهد داشت و 
عملی خلاف منافع ملی است.  آنچه مسلم است تضعیف 
روحیه مردم در شرایطی که همگان به چالش های 
اقتصادی و معیشتی آشنا هستند؛ شباهتی با حفظ 
منافع ملی ندارد و بیش از همه به نوعی به هم ریختگی 
فکری جامعه را به دنبال دارد. اصولگرایان دلواپس 
حتی در این شرایط در رسانه خود از طوفان قحطی 
می نویسند تا احساس ترس در جامعه پدیدار شود. 
آنها در نهایت به تخریب اقدام می کنند و می نویسند: 
»می توان در برج عاج نشست و از روی شکم سیری 
حرف های صد من یک غاز زد. طرح کالابرگ الکترونیک 
را مسخره کرد و طرح دولت برای ساماندهی آرد و نان را 
به باد انتقاد گرفت. اینها همان هایی هستند که مسکن 
مهر را مزخرف و قوطی کبریت می خواندند و به آن حمله 
می کردند و در زمینه مسکن آن قدر دست روی دست 
گذاشتند و هیچ کاری نکردند که امروز نه تنها خرید 
بلکه حتی اجاره مسکن برای بسیاری به یک مشکل 
و دغدغه بزرگ تبدیل شده است.« مسکن مهری که 
کلید آن در دولت احمدی  نژاد زده شد و اصولگرایان هم 
پس از مدتی در ردیف نخست مخالفان این طرح قرار 
گرفتند. 29 آذر 99 مدیرعامل شرکت آزمایشگاه فنی 
و مکانیک خاک با اشاره به کاهش عمر مفید ساختمان 
در ایران از 32 سال به 26 سال تاکید کرد: عمر مفید 
ساختمان در ایران حداقل باید به 50 سال برسد چرا 

که این عدد در کشورهای خارجی 120 سال است و 
خانه های قدیمی و کلنگی به خانه های قبل از جنگ 
جهانی دوم اطلاق می شود. همچنین هنوز یک سال 
از دولت احمدی نژاد نگذشته بود که سایت جهان نیوز 
که حامی احمدی نژاد بود، نوشت: »درخواست شرکت 
عمران پردیس برای واریز 12میلیون تومان در کمتر از 
یک ماه، سبب نارضایتی شدید متقاضیان واحدهای 
مسکن مهر فاز 11 پردیس گردیده است و این در حالی 
است که این شرکت می تواند با تهاتر زمین های تجاری 
خود به تامین مالی خدمات زیربنایی واحدهای مسکن 

مهر بپردازد.«
اصولگرایان و میخ

این رسانه در بخش دیگری از یادداشت روز 
خود آورده است: »آیا آن طور که مدعیان اصلاحات 
می گویند کلید حل مشکلات اقتصادی کشور برجام 
است؟ مارک تواین جمله مشهوری دارد: »اگر تنها ابزار 
تو چکش باشد، همه مشکلات تو میخ خواهد بود.« 
چارلی مانگر، کارآفرین آمریکایی این نکته را »مردی 
با تمایل به چکش زدن« نامید و در توضیح آن گفت: 
»این روشی کاملا فاجعه آمیز برای فکر کردن و روش 
فاجعه آمیزی برای کار کردن در دنیاست. پس تو باید 
مدل های چندگانه داشته باشی.« مدعیان اصلاحات 
برای همه مشکلات کشور فقط یک راه حل دارند، از آب 
خوردن و خشکسالی گرفته تا هر مشکل ریز و درشت 
دیگری.« اما ظاهرا به اظهارات اصولگرایان توجهی 
نداشته است مانند جواد آرین منش، فعال سیاسی 
اصولگرا که در خصوص دلیل موافقت اصولگرایان با 
برجام و مذاکرات و اینکه پیش از این مخالف بودند، 
گفت: اصولگرایان طیف گسترده ای هستند که از 
افرادی نسبتا متعادل تر تشکیل شده و بخشی از 
اصولگرایان هم رادیکال تر و تندروتر هستند. آن بخش 
تندرو اصولگرایی کسانی بودند که در مجلس برجام را 
به آتش کشیدند و مخالفت صریح خود را نشان دادند. 
او اضافه کرد: گروهی از اصولگرایان کاملا با برجام 
موافق هستند، طیف اصولگرایان معتدل با برجام 
موافق بوده و اعتقاد آنها این است که اگر تحریم ها 
مرتفع نشود اقتصاد کشور از بحران خارج نمی شود. 
آرین منش ادامه داد: در شرایط فعلی بخش عمده ای 
از مشکلات اقتصادی ما به مسئله برجام و تحریم ها 
گره خورده است؛ صادرات نفت و درآمدهای نفتی 
متوقف شده و اصولگرایان معتدل، معتقد هستند که 
باید مذاکرات ادامه پیدا کند. در سایه تداوم مذاکرات 
و در نظر داشتن منافع ملی است که رونق اقتصادی در 

کشور اتفاق می افتد.

آرمان ملی – یاسمین طالقانی : در هر بخش رزومه کاری او وارد شوید 
نشانی از فعالیت در حوزه میراث فرهنگی و گردشگری یافت نمی شود جز 
برخی تصاویر که از سفرهایش منتشر شده است. بیش از همه عزت ا... 
ضرغامی را به عنوان رئیس سابق سازمان صداوسیمایی می شناسند که در 
دوره ریاست او محدودیت هایی برای پخش فیلم ها و موضوعات دیگر ایجاد 
شد. او پس از خروج از صداوسیما شخصیت دیگری از خودش به نمایش 
گذاشت که با ضرغامی جام جم متفاوت بود. شخصیتی که بر خلاف یاران 
گذشته اش موافق فعالیت در فضای مجازی بود و سعی کرد حتی با آنانی 
به نوشیدن چای بنشیند که مخالف عقایدشان بود. اکنون وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی است که با اقداماتش در گذشته 
تفاوت زیای دارد. ضرغامی در 20 مرداد 1400 به عنوان وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی پیشنهادی دولت سیزدهم به مجلس 
معرفی شد. وی در برنامه ارائه شده به نمایندگان مجلس، با تأکید بر ایجاد 
و حمایت از استارت آپ ها و اپلیکیشن های قوی در فضای مجازی در سطح 
بین المللی، جهت جذب گردشگران خارجی و همچنین برنامه ریزی برای 
گردشگری ارزان خانواده محور و همچنین برنامه تحولی در حوزه صنایع 
دستی و ایجاد اشتغال گسترده به این واسطه، و نیز توجه به عرصه های 
جدید و متنوع گردشگری مثل گردشگری سلامت، گردشگری مذهبی، 
گردشگری حلال و… وعده ایجاد یک تحول اساسی در مأموریت های این 
وزارتخانه را داد. رئیس جمهور در نطق حمایت از او در مجلس، اعلام کرد 
که در دولت وی، حساب ویژه ای روی این وزارتخانه برای تحقق اقتصاد 
غیرنفتی باز شده  است. ضرغامی در 3شهریور 1400، با کسب رای اعتماد 
262 نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، یکی از بالاترین آرای اعتماد 

را در تاریخ جمهوری اسلامی از مجلس، کسب کرد. 

 گنجینه ها چه شد؟
ضرغامی دیروز به گزارش ها و ادعاهای مربوط به گنج که از سوی برخی 
شخصیت های سیاسی در اختیار او قرار می گیرد،   اشاره کرد و با بیان این که 
این صحبت ها نمی تواند و نباید محرمانه باشد و هر چه مردم درباره میراث 
فرهنگی بیشتر اطلاعات داشته باشند، از آن بهتر محافظت می کنند، 
گفت:  گزارش شده بود که مثلا گنجینه حضرت سلیمان در فلان روستا 
وجود دارد و اگر حفاری نکنید به دست نااهلش می افتد و با این گنجینه 
می توانید جمهوری اسلامی را نجات بدهید، ما هم مجبوریم مطالعه اولیه 
و تحقیق میدانی انجام دهیم. اتفاقا همه پروژه هایی که گزارش داده اند 
مشابه هم بوده است، یک شخصیت سیاسی مورد اعتماد بنده زنگ می زند 
که گنجینه ای پیدا شده است و ما مجبوریم تحقیق میدانی کنیم و بعد 

اطلاع رسانی کنیم. 
 نقش سیاسیون در گزارش 

او سپس از یکی از شخصیت های دولت نام برد که این گزارش ها را بارها 
به وزارت میراث فرهنگی داده است و افزود: یکی از سیاسیون که ارتباط 
گرفتن با ایشان هم بسیار سخت است، چند بار به بنده گزارش دادند که بنا 
بر گزارش های یک زمین شناس معروف، در فلان نقطه گنجینه ای وجود 
دارد، ما هم تحقیق میدانی را آغاز کردیم چندین متر آن منطقه را به پایین 
و چپ و راست حفاری کردیم و آخر سر اعلام کردم که می خواهیم دستور 
توقف بدهیم، چون چیزی پیدا نشده است. ضرغامی بیان کرد: ما همه نوع 
گزارشی داریم، بعضی ها به صراحت می گویند ثروت هایی وجود دارد، اما به 
درون سیستم خود اعتماد نکنید، جریان های فاسدی هستند که به محض 
اطلاع یافتن سراغ آن می روند، محرمانه اقدام کنید، ولی به آن ها هم ثابت 
کردیم که این گونه نیست. از روز اولی که به این وزارتخانه آمدم شورای سه 

نفره ای از معاون اداره مالی، مسئول حراست و یگان حفاظت تشکیل دادم 
و تاکید کردم که حفاظت موزه ها و بناهای تاریخی مهم است. اطلاع رسانی 
هم نکردم. هر کجا می روم این کار در اولویت است. وزیر میراث فرهنگی، 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به گزارش یکی از نمایندگان 
مجلس درباره گنج یابی ها اشاره کرد و گفت: نماینده جامعه کلیمیان 
در مجلس در دیداری که با ما داشت تنها درخواست خود را حفاظت از 
قبرستان یهودیان مطرح کرد. ایشان می گفت، این گورستان متروکه 
شده ولی برخی بر این باورند که اموات ما را با طلا و جواهر دفن کرده اند و 
این قبرستان را شخم زده اند. درخواست کرد فنس بکشیم، گفتم ما حتی 
بودجه این کار را نداریم، اما قرار شد یگان حفاظت از این گورستان بازدید 
داشته باشد و با هر کسی که زمین را آنجا می کَنَد، برخورد کند تا فضای 
این گورستان برای حفاران ناامن شود.  ضرغامی سپس از یگان حفاظت به 
خاطر برخورد خوب با گردشگران داخلی و خارجی قدردانی کرد و خواست 

که این رفتار به عنوان یک مزیت ادامه پیدا کند. 
 خبر نداشتم

21 اردیبهشت عزت ا... ضرغامی گفت: در جریان طرح »استفاده بهینه 
از اشیای باستانی و گنج ها« که از سوی تعدادی از نمایندگان مجلس ارائه 
شده است، نبودم و از طریق رسانه ها از آن مطلع شدم. یک روز پس از 
رسانه ای شدن طرح »استفاده بهینه از اشیای باستانی و گنج ها« که از سوی 
46 نماینده مجلس به جریان انداخته شده است، وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی نظر خود را درباره این طرح اعلام کرد. ضرغامی 
در حاشیه صدور شناسنامه بین المللی برای دو خودروی تاریخی در ایران، 
در جمع خبرنگاران گفت: درباره طرح تعدادی از نمایندگان مجلس خبر 
نداشتم و از جزئیات آن نیز بی اطلاع بودم. ما هم در رسانه ها بندهایی از این 
قانون را دیدیم. او در عین حال تاکید کرد: آنچه الان وجود دارد این است 
که هر گونه حفاری باید براساس مطالعات دقیق قبلی و پژوهش هایی که 
انجام می دهیم و در چارچوب حریم های تعیین شده توسط کارشناسان 
رسمی و قانونی میراث فرهنگی انجام شود و هر قانون دیگری باید این اصل 

را مورد توجه قرار دهد. 

شفافیت آرای اعضای قوه و نهادهای مهم در دستور کار است 
اما این بررسی با اما و اگرهایی مواجه است. نماینده مجلس در 
خصوص تصویب طرح شفافیت گفت: یکی از وعده هایی که 
نمایندگان دادند موضوع شفافیت آرا بود، وعده ای که الحمدلله 
با رأی بالای نمایندگان محقق شد. رحمت ا... نوروزی ادامه داد: 
امیدواریم قوای سه گانه بخصوص مجلس شورای اسلامی بتوانند 
در این موضوع به صورت شفاف و روشن مسائل را تبیین کنند 
وی در پاسخ به سوالی درخصوص عدم تصویب شفافیت برای 
نهادهایی همچون شورای نگهبان، شورای عالی فضای مجازی 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفت: ببینید برخی دستگاه ها 
براساس اصل 110 و 112 قانون اساسی جزو مجموعه های زیر 
نظر رهبری تعریف می شوند؛ به عنوان مثال عملکرد شورای 
نگهبان را چون بررسی صلاحیت کاندیداها در انتخابات ریاست 
جمهوری و مجلس باید محرمانه انجام شود، نمی توان شفاف کرد. 

 

شفافیت شامل عملکرد 
شورای نگهبان نیست 

 مجلس نباید خودرا 
کنار بکشد

  

 اعلام حضور 
در انتخابات زود است 

آیا اصلاح طلبان در انتخابات های آتی حضور خواهند 
داشت؟  دبیرکل حزب پیشروی اصلاحات گفت: نمی توان از 
الان به کاندیداها گفت اقدامات خود را انجام دهند چون ممکن 
است ردصلاحیت شوند. علی صوفی در پاسخ به این سوال که 
آیا نباید از الان راهبردها مشخص باشد تا اقداماتی درباره آن 
انجام شود، گفت: علی القاعده باید به این شکل باشد. احزاب 
باید به مروز برنامه انتخاباتی خود را پیش ببرند. اما در جریان 
هستید که انتخابات با دو جریان سیاسی عمده که اصلاح طلب 
و اصولگراست، رقابت می کند. وی تاکید کرد: یک جریان 
سیاسی از تایید صلاحیت کاندیداهای خود اطمینان دارد و در 
نهایت با آرامش لیست افراد خود را مشخص می کنند. اما از 
طرف دیگر اصلاح طلبان باید صبر کنند تا کار تایید صلاحیت 
به سرانجام برسد و بعد تکلیف حضور خود در انتخابات را 

مشخص کند. 

همه سیاسیون در این روزها در اندیشه کمک برای حل 
مشکلات کشور هستند مانند یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: مجلس نباید خودش را با بیان این که ما قانونی را گذاشتیم 
و خوب اجرا نشده است، کنار بکشد. هدایت آقایی درباره اصلاح 
نظام پرداخت یارانه ها از سوی دولت و این که آیا این نوع پرداخت 
یارانه می تواند مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم را حل کند، 
گفت: ریشه مشکلات و فشارهایی که امروز مردم تحمل می کنند 
در خارج از مرزهای ما و در اثر عدم ناهماهنگی ها، مراوده و تعامل 
با جهان بیرونی است. این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: در 
حال حاضر با اندکی از کشورها در ارتباط هستیم. ما به عنوان یک 
کشور صادرکننده مواد نفتی؛ حال چه به صورت خام و یا چه به 
صورت های دیگر با دادن تخفیف هایی در حوزه های مختلف در 
حال صادرات هستیم آن هم درحالی که خودمان باید کالاها را 

گران خریداری کنیم. 

روایت ضرغامی از گزارش گنجی یکی از  سیاسیون 

گشتیم، گنج نبود!

سیدهادی افقهی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 آمریکا از طریق عربستان پیام هایی 

به ایران می رساند
  مقامات سعودی مغرور هستند

  حزب ا... در انتخابات لبنان شکست نخورده است

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
وزارت امورخارجه آمریکا در بیانیه ای 
عنوان کرد که وزیر امورخارجه این 
کشور روز گذشته به نشست وندی 
شرمن، معاون وزیر امور خارجه و معاون وزیر دفاع 
عربستان سعودی در واشنگتن ملحق شد. در ادامه 
این بیانیه آمده است که وزیر امورخارجه و معاون او 
قویا از آتش بس مورد مذاکره سازمان ملل حمایت 
کرده و دیگر پیشرفت ها در یمن را مورد رایزنی قرار 
دادند. از جمله از سرگیری پروازهای تجاری از صنعا و 
واردات سوخت برای یمن از بندر حدیده، آن ها در عین 
حال بر ضرورت افزایش فوری دسترسی به تعز و دیگر 
شهرها در خطوط مقدم جنگ تاکید کردند. وزارت 
امورخارجه آمریکا افزود که آن ها با معاون وزیر دفاع 
عربستان سعودی درباره تعهد پابرجای آمریکا نسبت 
به تقویت توان دفاعی عربستان سعودی و اهمیت حفظ 
حمایت قوی بین المللی از اوکراین صحبت کردند. 
دیدارها و رایزنی هایی که مشخصا جنبه منطقه ای و 
ایرانی آن پررنگ تر بوده است. در راستای بررسی این 
مساله، »آرمان ملی« گفت وگویی با سیدهادی افقهی، 
کاردار پیشین ایران در لبنان داشته است که در ادامه 

می خوانید: 
 رایزنی آتی ایران و عربستان در سطح وزیران 

خارجه تا چه میزان می تواند راهگشا باشد؟
باید توجه داشت که این روند در ابتدا با درخواست 
عربستان آغاز شد و عنوان اصلی این مذاکرات نیز 
حل و فصل موضوع و بحران یمن بود. در همین راستا 
مذاکرات در دولت دوازدهم ایران آغاز شد و در برهه ای 
از زمان که درگیری ها در مارب در اوج بود و ارتش یمن 
نیز پیشروی های قابل توجهی داشت. در آن برهه زمانی 
ایران به خود اجازه نداد تا به جای یمنی ها تصمیم گیری 
کند. این روند پیش رفت تا اینکه عربستان در دور پنجم 
رایزنی ها با مقامات ایران، مسائل دیگری را مطرح کرد. 
از جمله این مسائل روابط دو کشور ایران و عربستان، 
شبهات و درگیری های پیرامونی بود. پس از نتایج مثبت 
اولیه موضوعاتی همچون بازگشایی سفارتخانه ها، حج، 
نفت و سایر زمینه های همکاری نیز مطرح شد. پس از 
جدی شدن رایزنی ها طرفین به این نتیجه رسیدند که 
باید گفت وگوها سیاسی شود و در عالی ترین سطح 
دیپلماتیک دیدار صورت گیرد. امروز طرفین راغب به 
این دیدار و تعامل هستند زیرا تحولاتی که در منطقه و 
در سطح بین الملل در حال رخ دادن است، برای ایران 
و عربستان مهم است و هر کدام می توانند نقش آفرینی 
بر این مسائل داشته باشند از جمله جنگ اوکراین و 
خروج نظامی های روسیه از سوریه، بحران فلسطین، 
جنگ یمن و سایر مسائل سیاسی و اقتصادی. این توقع 
وجود دارد زمانی که روسیه از بازار انرژی حذف شده 
است، سایر کشورهای دارای منابع وارد عرصه شوند. 
در همین راستا ملاقات وزرای خارجه عربستان و ایران 
بسیار اهمیت دارد زیرا یک وزن کشی در این عرصه نیز 

صورت می گیرد. 
 آیا مقامات عربستان برای دریافت چراغ سبز 
در روزهای اخیر دیدارهایی با مقامات آمریکایی 

داشتند؟
با توجه به اینکه سعودی ها چهره های مغروری 
هستند بعید به نظر می رسد که برای گرفتن چراغ سبز 
از آمریکایی ها وارد رایزنی شده باشند. در این میان 
مشورت و رایزنی هایی مشخصا با موضوع ایران صورت 
گرفته است و شاید آمریکا بخواهد از طریق عربستان به 
ایران پیامی ارسال کند. از سوی دیگر خود عربستان 
نیز می خواهد از وضعیت بین المللی آگاه شود و بداند 
در صورتی که توافقی میان ایران و غرب به وجود آمد، 
چه تحولاتی رخ خواهد داد و طرفین چه دستاوردی از 
مذاکرات وین خواهند داشت. این دستاوردها مشخصا بر 
منطقه خاورمیانه تاثیر می گذارد و عربستان می خواهد 
خود را برای آن برهه زمانی با آگاهی بیشتری آماده کند. 
برجام یکی از دغدغه های اصلی عربستان و کشورهای 
همسو با آنهاست. رفع تحریم ها علیه ایران مشخصا 
بازتاب زیادی در جبهه مقاومت خواهد داشت و این 
عرصه را تقویت می کند. این امر یک چالش برای 
کشورهای عربی است و مشخصا بین ایران و عربستان 

نیز در این خصوص بحث خواهد شد. 
 تحولات سیاسی اخیر لبنان نیز به همین 

رقابت های ایران و عربستان ارتباط دارد؟
در ابتدا باید توجه داشت که برخلاف آن چیزی که 
مطرح می شود، حزب ا... لبنان کرسی در پارلمان لبنان 
از دست نداده است. همپیمانان سنتی حزب ا... در 
انتخابات دو گروه شدند. به این شکل که با هماهنگی 
حزب ا... چهره هایی همچون اسامه سعد به صورت 
مستقل وارد انتخابات شدند. نماینده های لیست 
... همگی در انتخابات پارلمانی لبنان پیروز  حزب ا
شدند فقط چند کرسی از گروه های همسو از دست 
رفت که آن ها نیز به اسم حزب ا... وارد انتخابات لبنان 
نشده بودند. این افراد جزو مجموعه 8 مارس بودند اما 
یا به صورت مستقل و یا تحت عنوان لیست های دیگر 
به انتخابات آمدند و رای نیاوردند. 13 عضو لیست 
حزب ا... و 12 عضو لیست جنبش امل در انتخابات 
لبنان موفق بودند و راهی پارلمان شدند. امروز آن دسته 
از مستقلینی که وارد مجلس لبنان شده اند نیز غالبا 
همسو با حزب ا... هستند. در همین راستا امروز اکثریت 
پارلمان لبنان با 68 کرسی در اختیار حزب ا... و محور 
مقاومت است و جریان مقابل آن ها فقط 41 کرسی 
به دست آورده است. به غیر از فراکسیون 8 مارس و 14 
مارس، دو فراکسیون دیگر تشکیل شده اند که یکی 
نزدیک به غرب و دیگری نزدیک به حزب ا... است که 15 

کرسی به دست آورده است.

بررسي »آرمان ملي« از »دلایل تخریب اصلاحات و اعتدال« از سوي دلواپسان

شما دروغ می گوييد؛دولت رئيسی را هم قبول نداريد!
 میخ اصلي مشکلات، از قضا »حذف اعتماد مردم« است که شما در آن »استاد« هستید!نیستید؟
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